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Kamervragen gebruiksvergoeding  
 
 
Geachte voorzitter, 
 
Hierbij doe ik u de antwoorden toekomen op vragen over de overgangsregeling 
gebruiksvergoeding 2007-2011 die gesteld zijn tijdens het Algemeen Overleg  over de 
exploitatie van de Betuweroute op 4 april 2006. 
 
1. Wanneer komt de maatschappelijke kosten- en batenanalyse met het oog op de 
gebruiksvergoeding?  
 

In de Economische Impact Studie Railgoederenvervoer (EISR) die op 17 juni 2002 
aan de Tweede Kamer is aangeboden, is onder andere de maatschappelijke waarde 
van het spoorgoederenvervoer in Nederland uitvoerig onderzocht. In EISR is 
uiteengezet dat indien er capaciteit op het spoornet beschikbaar is vrijwel elke 
substitutie van weg naar spoor in de dikkere (al dan niet gecombineerde) stromen op 
de middellange en lange afstand maatschappelijk wenselijk is. Spoor levert een 
verbeterde bereikbaarheid op van de Nederlandse industrie, handel en havens. Spoor 
biedt de Nederlandse industrie, handel en zeehavens aanvullend op binnenvaart 
efficiënte verbindingen aan op de zogenaamde droge vervoerrelaties. Spoorvervoer 
vermijdt congestiekosten op de weg, is schoner en heeft een hogere 
verkeersveiligheid dan het wegvervoer. EISR geeft aan dat een belangrijk deel van 
het goederenvervoer per spoor per saldo maatschappelijke baten genereert. De 
resultaten uit EISR zijn een belangrijke bouwsteen geweest voor de Nota Mobiliteit.   
 
In de Nota Mobiliteit zet het Rijk in op containervervoer op afstanden vanaf 250 tot 
300 kilometer. Het vervoer per trein is vanaf deze afstand voor het bedrijfsleven en 
de samenleving goedkoper dan per vrachtauto. Ongeacht de afstand van het 
transport is het spoor tevens maatschappelijk waardevol in het vervoer van 
chemische stoffen, zware lading en grote volumes, naar bestemmingen die niet 
rechtstreeks per binnenvaartschip te bereiken zijn.  
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De voorgestelde overgangsregeling leidt tot slechts beperkte vraaguitval van vervoer 
over langere afstanden, dat in het algemeen maatschappelijk waardevol is.  
Vraaguitval treedt vooral op in de kortere afstandsmarkten op de kortere afstanden 
(tot circa 350 kilometer), vooral binnenlands vervoer dus. Het binnenlandse vervoer is 
echter relatief beperkt qua omvang. Aan het terugdringen van deze vraaguitval zijn 
hoge kosten verbonden. Vanuit het oogpunt van maatschappelijke waarde vind ik 
deze kosten te hoog. 
 
2. Wordt met overheidsgeld de duurzame binnenvaart geen concurrentie aangedaan? 
 
In de media wordt de suggestie gewekt dat spoorgoederenvervoerders gesubsidieerd 
worden door het afdekken van de exploitatieverliezen. Dit is geheel onjuist. De 
spoorvervoerders betalen aan de exploitant van de spoorinfrastructuur een 
gebruiksvergoeding voor de kosten van beheer en onderhoud, conform de Europese 
Richtlijn 2001/14/EG. Deze is nu verlaagd om vraaguitval te voorkomen. De kosten 
van de regeling bestaan dus uit een compensatie aan de exploitant van de 
infrastructuur, die door lagere inkomsten uit gebruiksvergoedingen de variabele 
kosten van beheer en onderhoud niet meer kan betalen. Voor de binnenvaart bestaat 
op dit onderwerp geen Europese wetgeving. De binnenvaart hoeft dus geen 
gebruiksvergoeding te betalen voor de kosten van onderhoud aan de vaarwegen. Er 
is dus geen sprake van concurrentieverstoring.  
 
In de motie van der Staay is voorts aangegeven dat de financiering van extra 
uitgaven ten behoeve van de Betuweroute niet ten koste mag gaan van investeringen 
ten behoeve van het vervoer over water. De kosten van de regeling zullen deels via 
een efficiencymaatregel worden gedekt binnen de huidige budgetten ProRail. 
Binnen de begrotingsartikelen van V&W voor de spoorinfrastructuur zoek ik ruimte 
voor de dekking van het overige deel. Dit zal bij de begrotingsvoorbereiding 2007 
worden ingepast. 
 
3. Heeft de Minister al de integrale notitie over gebruiksvergoedingen?  
 
De integrale notitie waaraan de Kamer refereert zal de brede visie en ambitie over 
het goederenvervoer op hoofdlijnen weergeven. Deze notitie zal ik u voor het 
zomerreces doen toekomen.  De kaders voor het beprijzen van het goederenvervoer 
per modaliteit zijn op dit moment al bekend. Ook voor de besluitvorming over de 
gebruiksvergoeding spoorgoederenvervoer op de korte termijn zal de notitie weinig 
toevoegen. Hieronder licht ik de kaders per modaliteit toe. Zoals in de Nota Mobiliteit 
is aangegeven zijn in de eerste plaats de ontwikkelingen in de Europese Unie 
leidend.  
 
Op dit moment zijn voor het spoorvervoer heffingsbeginselen voor het gebruik van 
infrastructuur uitgewerkt in Europese Richtlijn 2001/14/EG. Zoals bekend heeft 
ProRail naar aanleiding van richtlijn 2001/14/EG ProRail een nieuwe systematiek 
uitgewerkt, waarin de gebruiksvergoeding kosten omvat die rechtstreeks voortvloeien 
uit de exploitatie van de treindienst. Aan de Kamer is in september 2004 aangegeven 
dat invoering van de nieuwe systematiek niet mag resulteren in een plotselinge 
stijging van de lasten voor vervoerders. Via een overgangsregeling zal de 
gebruiksvergoeding daarom geleidelijk worden opgetrokken tot het niveau waarop 
vervoerders alle direct gebruiksafhankelijke, c.q. marginale kosten betaalt.  
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Voor het wegvervoer is in de Nota Mobiliteit vastgelegd dat het advies van het 
Platform Anders Betalen voor Mobiliteit leidend is voor vervolgstappen. Het kabinet is 
op basis van dit advies voortvarend aan de slag met de introductie van de 
kilometerprijs en neemt vooruitlopend hierop de noodzakelijke stappen voor een 
eerste fase waarmee knelpunten versneld kunnen worden aangepakt. Net als het 
Platform kiest het kabinet er voor om vrachtauto’s op soortgelijke wijze te behandelen 
als personenauto’s. Het kabinet onderzoekt op welke wijze – gezien de Europese 
regelgeving – voor het wegvervoer de versnellingsprijs kan worden vormgegeven.  
 
Voor de binnenvaart geldt dat een belangrijke voorwaarde voor introductie van een 
gebruiksvergoeding voor de vaarwegen is dat de voordelen van binnenvaart op het 
gebied van o.a. veiligheid, geluidhinder en klimaatverandering een rol spelen in de 
heffingssystematiek.  Een andere voorwaarde is dat de heffingssystematiek voor 
gebruiksvergoedingen op internationale vaarwegen uniform moet zijn. In dit verband 
is relevant dat beprijzen van het gebruik van de Rijnwateren op dit moment niet 
mogelijk is, omdat de Akte van Mannheim dit niet op de korte of middellange termijn 
toestaat. De enige mogelijkheid die onder de huidige omstandigheden overblijft - 
invoering van een gebruiksvergoeding op alleen niet-Aktewateren - heeft te weinig 
welvaartseffecten om invoering ervan te rechtvaardigen. Dit betekent dat het 
vooralsnog wachten is op voorstellen van de Europese Commissie en/of de CCR om 
de huidige patstelling te doorbreken.  
 
 
Hoogachtend, 
 
DE MINISTER VAN VERKEER EN WATERSTAAT, 
 
 
 
 
 
Karla Peijs 


